
MÁ LEVNÝ IVERMEKTIN UTRUM?
ZKORUMPOVANÁ AGENTURA EMA HO K
LÉČBĚ KORONAVIRU NEDOPORUČUJE.
PROČ ASI…
- CZ24 News | 23. března 2021

EU: Studená sprcha pro stoupence ivermektinu v léčbě covidu-19. Evropská léková agentura (EMA)
v pondělí vydalo stanovisko, ve kterém tento lék nedoporučuje. Připustila, že sice může blokovat
replikaci viru, avšak v dávkách, které mohou ohrozit zdraví pacienta.

Ivermektin je antiparazitikum, které se doposud používalo zejména ve veterinářství při odčervování
zvířat. Dříve se objevily informace, že může být vhodný v boji proti koronaviru. Jak ale nyní informuje
EMA, o léku zatím neexistuje dostatek studií.

„EMA přezkoumala nejnovější důkazy o použití ivermektinu k prevenci a léčbě covidu-19
a dospěla k závěru, že dostupné údaje nepodporují jeho použití pro léčbu mimo klinické
studie,“ uvádí se na stránkách lékové agentury.

Ačkoli agentura připouští, že ivermektin může blokovat replikaci viru SARS-Co-V-2, je k tomu třeba
použití vyšší koncentrace dávek, než kterých lze dosáhnout při povoleném dávkování. Existující
studie byly navíc provedeny na malém vzorku a lišily se různým dávkováním a užíváním dalších léků.

„Výsledky klinických studií se lišily. Zatímco některá studia ukázala žádný užitek, další
vykazovala potenciální užitek,“ uvedla EMA.
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Podle úřadu proto neexistuje dostatek důkazů pro využití léčivého přípravku, kromě případů
klinických studií. Kromě toho EMA dodává, že úřad zatím nedostal žádost pro povolení využití
ivermektinu pro léčbu covidu-19.

Ivermektin v Česku
Dříve používání ivermektinu v léčbě covidu-19 povolily Česko a Slovensko v rámci své domácí
legislativy. Česko na začátku března objednalo 10 tisíc balení léku za zhruba 15 milionů korun. Tento
počet by měl umožnit léčbu 20 tisíc pacientů. Lékaři ho mohou navrhnout pacientům jako
experimentální léčbu za jejich informovaného souhlasu.

Proti využití přípravku se vyjadřoval ministr zdravotnictví Jan Blatný (za ANO). Lék by podle něj
mohl fatálně poškodit játra a ledviny.

„Bylo vyvoláno očekávání, kterému rozumím, ale nebude naplněno. Není to primárně lék
na koronavirus. Může mít určité pozitivní výsledky, ale neměl by být ve velkém a všemi
používán. Chci extrémně varovat před tím, aby se jej lidé snažili koupit nebo sehnat pod
rukou jeho veterinární variantu,“ sdělil Blatný.

Další léky proti covidu-19

V neděli premiér Andrej Babiš (ANO) umístil na svém Twitteru video, ve kterém apeloval na lékaře,
aby využívali lék bamlanivimab od americké společnosti Eli Lilly v případě lidí, kteří jsou v ohrožené
skupině. Jedná se o především lidi, kteří mají cukrovku, vysoký tlak, nadváhu či ischemické choroby.

Zatím bylo vydáno 605 balení bamlanivimabu do 61 nemocnic. Přitom, podle Babišových slov, ho
může používat 103 zařízení.

Ministerstvo zdravotnictví se původně dohodlo na 12 400 ampulích léku bamlanivimab, ale nakonec
využije jen čtvrtinu objednaného množství. Podle Deníku N je v Česku již tři tisíce dávek tohoto léku.
Další dávky ovšem ministerstvo zdravotnictví objednávat nebude, neboť má podle názoru resortu
horší výsledky než lék od firmy Regeneron, který má dorazit příští týden. Tímto lékem se například
léčil tehdejší americký prezident Donald Trump.

V obou případech se jedná o neregistrované léky, ale ministerstvo zdravotnictví povolilo jejich
použití v rámci experimentální léčby. Tyto léky jsou především určeny pro pacienty, jejichž stav
zatím nevyžaduje hospitalizaci, ale mají vysoké riziko zhoršení zdravotního stavu kvůli jiným
zdravotním problémům, včetně nadváhy. Podávají se infuzí pouze v nemocnicích.
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